

INHALT

Editorial

Ethische Verantwortung im wissenschaftlichen Zeitschriftenbetrieb

On the new gestalt of the Journal SUCHT

Griffith Edwards

Lutz G. Schmidt,
Karl Mann

Gerhard Bühringer,
Hans Watzl

Obituary

*Frederick H. Kanfer's (1925–2002)
Self-Management-Therapy*

Ralf Schneider

Research Reports

Predicting dropout of alcohol-dependent patients in inpatient treatment

Fabian Jülch,
Heinz-Martin Süß,
Wolfgang Langer,
Silke Hippen

Validity of self-reported drug use in heroinassisted treatment in Switzerland

Simone Rey-Riek,
Patrick Gschwend,
Jürgen Rehm

Reviews

»Of course I got plastered ...« – Kraepelin and the temperance movement about 1900

Matthias M. Weber

Qualified detoxification treatment of drug addicts in a day treatment clinic: Concepts and experiences

Norbert Scherbaum,
Volker Reissner

In Practice

A brief outpatient intervention for cocaine users: description and initial results

Michael Prinzleve,
Christian Haasen,
Eva Brückner,
Michael Krausz

Editorial

5 Ethics: the ghost in the journal publishing machine

7 Zur neuen Gestalt der Zeitschrift SUCHT

8 Zur Geschichte und Neugestaltung der Zeitschrift SUCHT: Alter Wein in neuen Schläuchen?

12 On the history and new layout of the Journal SUCHT: Old wine in new bottles?

Nachruf

16 Die Selbstmanagement-Therapie von Frederick H. Kanfer (1925–2002)

Originalarbeiten

19 Vorhersage von Therapieabbrüchen alkoholabhängiger Patienten in stationärer Entwöhnungsbehandlung

28 Validität von Selbstangaben zum Drogenkonsum in der heroingestützten Behandlung in der Schweiz

Übersichtsarbeiten

34 »Natürlich besoff ich mich lästerlich ...« – Kraepelin und die Abstinenzbewegung um 1900

42 Die qualifizierte Entzugsbehandlung Drogenabhängiger in einer Tagesklinik: Konzepte und Erfahrungen

Praxis

49 Darstellung und erste Ergebnisse einer ambulanten Kurzintervention für Kokainkonsumenten